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https://youtu.be/pr7eAswjaeY


Organisation du et intervention au Workshop international CIRAD/Agropolis – “Reducing the 
use of pesticide in tropical agricultures. Key challenges and strategies” conférencière invitée à 
la table ronde « Inter- and trans- disciplinary stakes for future research », 11-12 octobre 2021. 
Voir : https://www.agropolis-fondation.fr/Reducing-the-use-of-pesticides-in-tropical-
agriculture-workshop ou directement sur Youtube 
https://www.youtube.com/playlist?list=PL746428mk-mkTZNtBZtEHvRpK-zsr6lVN  
Intervention à la table ronde « Articulation entre politiques publiques et mécanismes privés 
pour la lutte contre la déforestation importée » du Colloque « Zéro déforestation importée : 
définition(s) et conditions d’insertion dans les accords commerciaux internationaux futurs », 
ECOFOR, Agropolis, 5 Juillet 2021, http://www.gip-ecofor.org/5-juillet-2021-colloque-zero-
deforestation-importee-definitions-et-conditions-dinsertion-dans-les-accords-commerciaux-
internationaux-futurs/  
“A construção das políticas públicas globais” (communication en anglais), UNIFESP-ENAP 
Webinar series on Political Sociology of Public Action : ‘Ideas in Public Action and Global 
Public Policies’ 24 Juin 2021.  
Panelist à l’évènement international “The Political Economy of food systems transformation 
and why the Great Transformation may not happen”, 11 June 2021, 15:00 – 16:30 CEST, 
https://muse.edu.umontpellier.fr/en/2021/06/03/christophe-benes-event-the-political-
economy-of-food-systems-transformation-and-why-the-great-transformation-may-not-
happen-11-june-2021/ 
Eve Fouilleux, Etudier l’agroécologie et l’agriculture biologique en science politique…, 
conférencière invitée aux Journées d’Hiver d’AIDA, les 19 et 20 décembre 2019, Montpellier. 
Eve Fouilleux, Resilience, food security and environmental conservation, keynote speaker at 
the National Ecological and Organic Agriculture Conference in Dodoma, Tanzania, 26-28 
November 2019. 
Eve Fouilleux, « Modèles, alternatives, controverses. Les politiques agricoles et alimentaires 
dans la tourmente », Communication aux Rencontres de Cerisy « Sciences, techniques et 
agricultures », Direction : Patrick CARON, Frédéric GOULET, Bernard HUBERT, Pierre-
Benoît JOLY, 16-22 septembre 2019. 
Eve Fouilleux, « Politiques publiques, agriculture, alimentation », Introduction à la journée Le 
Projet Alimentaire Territorial au cœur des enjeux territoriaux (conférencière invitée), Terres en 
ville, CLUB DES AGGLOMÉRATIONS ET DES MÉTROPOLES, 11 septembre 2019, Paris. 
Jean-Francois Le Coq, Eric Sabourin, Eve Fouilleux, “How can we think scaling-up 
agroecology transition with public policy support? The experience of PP-AL network in LAC” 
communication to the Workshop ‘Stepping Up to the Challenge of Agroecological Transition 
Through Agricultural Research for Development’, Agropolis, Montpellier, June 19th and 20th. 
Eve Fouilleux, « Les transformations contemporaines de la fabrique des politiques agricoles et 
alimentaires », Journée d’études INRA SAE2 - Politiques Publiques et Transitions Globales. 
Produire et accompagner le changement à travers les échelles, conférencière invitée, 5 juin 
2019, AgroParisTech, Paris 
Eve Fouilleux, « Il faut produire plus pour nourrir le monde en 2050 – un discours à 
déconstruire », Conférencière invitée, 2ème édition des Rencontres de l’Alimentation durable 
de la Fondation Daniel et Nina Carasso, 29 janvier 2019, Paris. 
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https://muse.edu.umontpellier.fr/en/2021/06/03/christophe-benes-event-the-political-economy-of-food-systems-transformation-and-why-the-great-transformation-may-not-happen-11-june-2021/
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Feeding 9 billion people. Global food security debates and the productionnist trap. Invited 
conference in Berlin, Transforming Food and Agricultural Policy: Post-exceptionalism in 
Public Policy, book launch, Humbolt Institute, 6-7 December 2018. 
Global food security. Does agricultural productivity really matter? Contribution invitee au 
workshop “Revisiting global agricultural productivity for global food security”, Agropolis, 
Montpellier, 21 Novembre 2018. 
Loconto, A. M., Fouilleux, E., Ollivier, G., Bellon, S. “Definitions, interests and institutions: 
exploring the circulation of ‘agroecology’ knowledge in FAO’s global dialogue”. Presented at 
Annual Meeting of the Science and Democracy Network, Munich, Allemagne, 27-30 juillet 
2018, 19 p. 
Fouilleux Eve, Treyer Sébastien, 2018, « Génèse et négociation des politiques agricoles sur la 
scène internationale. Enjeux et débats », Session plénière (conférence invitée) du colloque 
annuel de la Société Française d’Economie Rurale « Politiques Agricoles et Alimentaires : 
Trajectoires et Réformes », Montpellier, 20-22 juin 2018. 
« Produire plus pour nourrir le monde : une colonisation productionniste du débat sur la 
sécurité alimentaire », communication à la conférence Quand manger est un problème. 
Politiques de l’alimentation au 21ème siècle, 20–21 mars 2018, Maison des Suds, Bordeaux. 
Giger, Johannes Marcus; Anseeuw, Ward; Hendriks, Sheryl L; Fouilleux, Eve; Burnod, 
Perrrin; Reys, Aurélien Aurélien; Eckert, Sandra; Kiteme, Boniface; Oberlack, Christoph; 
Zähringer, Julie; Adele, Camilla; Van Der Laan, Michael; Annandale, John; Bourblanc, 
Magalie; Mercandalli, Sara; Messerli, Peter, Impacts of Large Agricultural Investments -a 
comparative analysis from three African countries, Land and Poverty Conference 2018, 
Washington D.C., 22 March 2018 (session 09-06: Drivers and Impacts of Large-Scale Agro 
Investments). 
Vianney Le Pichon, Stéphane Bellon, Marion Desquilbet, Eve Fouilleux, Denis Lairon, et al.. 
2017, A national platform to foster research cooperation. 100 research topics. Organic World 
Congress, Nov 2017, Delhi, India. 
Conférencière invitée à la table ronde plénière : Quelles politiques publiques de l’agriculture 
dans la transition sociale et écologique ? Animée par Matthieu Calame (Fondation Charles 
Léopold Mayer pour le Progrès de l’Homme) Avec la participation de Xavier Poux (ASCA), 
Aurélie Trouvé (Agroparistech) et Eve Fouilleux (CNRS, MOISA – CIRAD, CEPEL – Univ. 
de Montpellier). Dans le cadre de la conférence « Une autre histoire des modernisations 
agricoles au xxe siècle », vendredi 15 et samedi 16 septembre 2017 à AgroParisTech, 
Amphithéâtre Dumont - 16 rue Claude Bernard 75005 Paris. 
Jessica Duncan, Eve Fouilleux, Introductive note to the panel “The politics and practice of 
resistance and change in food policy”, Food politics session, ECPR general conference, Oslo, 
Norway, 7-9 September 2017. 
Giger, Markus Johannes; Anseeuw, Ward; Fouilleux, Eve; Mercandalli, Sara; Burnod, Perrine; 
Eckert, Sandra; Kiteme, Boniface; Oberlack, Christoph; Zähringer, Julie; Adelle, Camilla; 
Messerli, Peter, “National and local contexts are shaping the impacts of distant drivers on land 
use through land investments – a comparative analysis from three African countries”, 
International Conference on Research for Development (ICRD 2017), Session: Understanding 
and transforming drivers of land systems in a globalized world, Bern, 5-8 September 2017. 
Ika Darnhofer, Simona D’Amico, Eve Fouilleux, “Insights from the trajectories of organic 
farming in Austria, Italy, and France”, in: XXVII European Society for Rural Sociology 
Congress - WG26, Krakov, July 24-27, 2017. 



Eve Fouilleux, Laura Michel, « Note introductive », in : Gouverner l’alimentation. Nouveaux 
enjeux de politique publique, nouvelles perspectives de recherche, Conférence Internationale 
co-organisée par l’Association Française de Science Politique et la Chaire UNESCO 
Alimentations du Monde, Montpellier, 12-13 juillet 2017 http://www.chaireunesco-
adm.com/2017-Conference-Gouverner-l-alimentation-nouveaux-enjeux-de-politique-
publique 
Eve Fouilleux, Jessica Duncan, “Politics of depoliticization. Neoliberal globalization in the 
agri-food policy field”, Introductory paper to T03P04 ‘Uncovering Politics in Public Policies 
for Agriculture and Food’, 3rd International conference on Public Policy, Singapore, June 28-
30, 2017. 
“Diffusing marketisation. Competition , synergies and repartition of tasks in the global 
agrifood policy field”, communication to the IOGLOB conference INTERNATIONAL 
ORGANIZATIONS AND THE GLOBALIZATION OF PUBLIC INSTRUMENTS AND 
IDEAS: MICRO-PROCESSES AND ACTORS’ CONFIGURATIONS, 1-3rd September 
2016, University of Strasbourg, France. 
(avec Bruno Jobert), « Que fait la globalisation néolibérale au débat de politique publique ? 
Une approche agonistique », séance du séminaire Pragmatisme et conflictualité. La critique 
des pouvoirs en régime de controverse, (sous la direction de Francis Chateauraynaud et Jean-
Michel Fourniau), Ecole des Hautes Etudes en Sciences Sociales, Paris, 19 février 2016. 
« Régulation par le marché et diffusion du néolibéralisme. L'exemple de l'agriculture 
biologique » communication à la conférence internationale Ce dont la Gouvernance est le nom. 
Quels changements dans le gouvernement des sociétés ?, 11-12 février 2016, Sciences Po Aix, 
Aix-en-Provence. 
« Développement et institutionnalisation de l’agriculture biologique. Quelles leçons pour 
l’agroécologie? » Séminaire agroécologie, Agropolis Fondation, 12 janvier 2016. 
Présentation : https://vimeo.com/151780635 et débat : https://vimeo.com/151783192 
(with Allison Loconto) “Institutionalizing the global organic agriculture field: Voluntary 
standards, markets and politics”, International workshop From sustainable development to 
green capitalism: milestones in the marketization of nature, Montpellier, 2-3 December 2015. 
(with Nicolas Bricas and Arlène Alpha), “Global food security debates and the productionist 
trap”, communication to the panel Challenges in Food Governance by Carsten Daugbjerg & 
Grace Skogstad, ECPR general conference, Montreal, 26 - 29 August 2015. 
Organization and facilitation of the International Conference on Public Policy Plenary Closing 
Conference, “Feeding the World, a multi-dimensional Public Policy Challenge”, 2015 July, 
the 4th, Università Cattolica del Sacro Cuore, Milano, Italy 
http://www.icpublicpolicy.org/Plenary-Sessions-473 
https://www.ippapublicpolicy.org/plenary-session/31 
(with Nicolas Bricas and Arlène Alpha), “Trying to feed the world: Global food security caught 
in a productionist trap”, communication to the session The new policy and politics of food and 
agriculture By Carsten Daugbjerg &  Peter Feindt, ICPP conference, Milano, 1-4 July 2015. 
(avec Bruno Jobert) « Pour une approche agonistique des débats et controverses de politiques 
publiques », contribution à la Session Thématique 33 du congrès AFSP Les acteurs politiques 
face à la crise : entre « volontarisme » et « contraintes » dans les politiques publiques, Aix en 
provence, 22-24 juin 2015. 

http://www.chaireunesco-adm.com/2017-Conference-Gouverner-l-alimentation-nouveaux-enjeux-de-politique-publique
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“Global policies and the hegemony of the market. A cognitive approach” Paper presented at 
the 6th Annual Congress of the Swiss Political Science Association/6°Congrès international 
des associations francophones de Science politique, Thematic Section 40/International 
Political Sociology Working Group): ‘International political sociology/economy: building or 
stumbling disciplines?’ Lausanne, 5‐7th February 2015. 

“About linkages between ‘models’ and public policies in agriculture…”, INRA-IFRIS 
workshop, Sociological Reflections on the Future of Agri-food Systems: Confronting 
‘models’, Paris, 28 janvier 2015. 
(avec Bertrand Hervieu) « L’agriculture, le théâtre des idées en action », communication au 
colloque Pierre Muller, le Maverick de l’analyse des politiques publiques, Science-Po, Paris, 
le 18 décembre 2014. 
« Produire pour nourrir le monde? Quels modèles agricoles pour quels modèles 
d’alimentation? » Leçon inaugurale de l’ECOLE SUPERIEURE D’AGRICULTURE 
D’ANGERS (matin), Angers, 11 décembre 2014. 
« Quelles politiques pour une agriculture durable? L'exemple des normes volontaires », Leçon 
inaugurale de l’ECOLE SUPERIEURE D’AGRICULTURE D’ANGERS (après-midi), 
Angers, 11 décembre 2014. 
(avec Laura Michel et Lison Bordier), “Sustainable food governance in urban areas. The case 
of Montpellier - France”, IPSA Conference, Montreal, 22nd July 2014. 
(avec Allison Loconto), « Du projet politique alternatif à la multiplication de services et de 
marchés. Les trajectoires régulatrices de l’agriculture biologique » communication à la 
conférence La Grande Transformation de l’Agriculture, 16-17 juin 2014, Montpellier. 
« Privatisation de la régulation dans le domaine de l’agriculture. La montée en puissance de 
normes volontaires transnationales », Réseau/club “Normes et fabrique du bien commun”, 
Atelier n°1 : Gouvernance/gouvernement (par) des normes, Lundi 23 juin 2014, Ministère de 
l'Écologie, du Développement durable et de l'Énergie, Grande Arche de la Défense, Paris. 
« Les standards volontaires, instruments d’une gouvernance transnationale marchande et 
dépolitisée? » communication au Séminaire de recherche du CHERPA « Ce dont la 
gouvernance est le nom », Institut d’Etudes Politiques, Aix-en-Provence, 13 mai 2014. 
(avec Allison Loconto), « Multiplying markets. How neoliberalism and globalization shape 
organic agriculture », Communication to the workshop « The roles of states and markets in the 
extension of Tripartite Standard Regimes (TSRs) », Agropolis International, Montpellier, May 
6th and 7th 2014. 
« Des idées aux institutions : pour une analyse dynamique des politiques publiques.… » 
Conférence plénière - école-chercheurs INRA Analyse de l’action publique - Regards croisés 
entre sociologues et économistes du 21 au 23 janvier 2014 à Magny Le Hongre (77).  
« Standards volontaires en tension. Débats internationaux sur l’agriculture biologique. » 
intervenante invitée à l’Observatoire du Développement Rural, INRA, Toulouse Auzeville, 22 
novembre 2013. 
(avec Arlène Alpha et Nicolas Bricas), “Intersectoral public policies for food and nutrition 
security in African countries”, Panel 35 Institutional Change in Developing Countries: new 
approaches to an old challenge, First International Conference of Public Policy (1st ICPP), 
Grenoble, 26th-28th June, 2013. 
“Participation in transnational sustainability standard-setting: From discourse to practice 
The cases of RTRS and RSPO” Interdisciplinary Workshop INTERNORM When civil society 



joins technical diplomacy: prospects and limits of participation in international 
standardization, Lausanne (Switzerland), March 19, 2013. 
(avec Allison Loconto), « Politique de régulation privée. ISEAL et la gouvernance 
transnationale  des standards volontaires de durabilité », IFRIS- Centre Alexandre Koyré, 
Paris, 28 mars 2013. 
(avec Muriel Figuié) “How much severe is a disease? The social construction of the Foot and 
Mouth Disease”, ESA/ISA mid term conference “Risk and Uncertainty: Ontologies and 
Methods”, University of Amsterdam, The Netherlands, 23-25 January 2013. 
(avec Arlène Alpha et Nicolas Bricas), « L’intersectorialité en question. La lutte contre la faim 
à l’épreuve des pratiques institutionnelles dans les champs de la sécurité alimentaire et de la 
nutrition », Colloque CNRS-LAM / Université de Bordeaux Lutter contre la faim en Afrique : 
la fabrique des politiques entre concurrences institutionnelles, savoirs experts et mobilisations 
sociales –Bordeaux, 24-25 janvier 2013. 
« Acteurs et processus de la normalisation durable dans le domaine agricole. Une forme de 
privatisation de la régulation ? » Conférence Réseaux à l’International du Ministère de 
l’Agriculture, Organisation Internationale des Epizooties, Paris, 30 août 2012 
« Normes volontaires privées « durables » de produits agricoles. Enjeux et défis », ICREI, 
Université d'Aix-Marseille - Faculté d'Economie, 22 juin 2012. 
“Reshaping globalisation. The rise of sustainable voluntary standards in agriculture: policy and 
political dimensions”, Transformation of the role of the State and new instruments of public 
action, International Conference, University of Pretoria, Pretoria, South Africa, 5-6 May 2011. 
(avec Allison Loconto), “Governing Agrifood Sustainability Via Voluntary Standards. The 
case of the ISEAL Alliance”, communication au XXIVth European Congress for Rural 
Sociology, 22-25 August 2011, Chania, Crete, Greece. 
(avec Frédéric Goulet, 2011), “Diffusion d'innovations techniques et institutionnelles. Le rôle 
des firmes dans l'écologisation de l'agriculture”. In : L'écologisation des politiques publiques 
et des pratiques agricoles, Colloque INRA-Unité de recherche Ecodéveloppement, L'Isle sur 
la Sorgue, France, 16-18 mars 2011. 19 p. 
« Régulation transnationale des grandes filières agricoles et développement durable. Contours 
et limites d’une privatisation de la délibération », Conférence franco-allemande Les 
démocraties entre volonté majoritaire et autonomie des institutions / Demokratien zwischen 
Autonomie der Institutionen und Mehrheitsprinzip, 24-25 Septembre 2010, Berlin. 
« De l’internationalisation à la transnationalisation des politiques agricoles et alimentaires », 
International Symposium : Multilevel Public Policies Approaches, CIRAD, Montpellier, 6–10 
Septembre 2010. 
“Privatising Deliberation. Multi-stakeholder Sustainability Initiatives for Soy and Palm Oil: 
From Discourse to Practice”, Workshop on Civil Society Led Corporate Governance in Latin 
America, Sao Paulo, Brazil, 30-31 August 2010. http://www.fea.usp.br/videos/session-5-
presentation-3-eve-fouilleux-cirad 
(avec I. Vagneron), 2010, “Actors, beliefs, discourses and interactions within the transnational 
sustainable voluntary standards community. Bringing politics back in”, Governing through 
Standards - An International Symposium, 24-26 February 2010, Copenhagen. 
« Voluntary standards as increasingly used regulation tools in the field of food and agriculture: 
challenges and opportunities », Journée d’Etude à l’Université de Droit et Science Politique de 
Barcelone, 2 décembre 2009. 

http://www.fea.usp.br/videos/session-5-presentation-3-eve-fouilleux-cirad
http://www.fea.usp.br/videos/session-5-presentation-3-eve-fouilleux-cirad


« Standards volontaires durables. Vers un nouveau régime transnational de politique 
agricole ? », Contribution à la Session Thématique De la protection de la nature au 
développement durable : les mutations de l'enjeu environnemental, Congrès de l’AFSP, 
Grenoble 7-9 septembre 2009. 
 (avec Sandrine Dury), « Les politiques de sécurité alimentaire au Mali. Pour une approche 
« politique » des politiques publiques en Afrique », Journée d’étude Crises alimentaires et 
sous-alimentation ordinaire en Afrique subsaharienne. Quand la faim devient-elle un 
problème ?, Centre d’Etudes d’Afrique Noire, lundi 8 juin 2009 –2009, Bordeaux. 
« Standards privés volontaires. Formes et enjeux d’une nouvelle forme de globalisation des 
politiques agricoles » intervention au Séminaire Gouvernance du Développement Durable, 
Sciences Po – 9 mars 2009, Paris. 
(avec Sandrine Dury), « De la construction des politiques de sécurité alimentaire au Mali. 
Acteurs, représentations, statistiques », Séminaire Consommation Alimentaire Durable de 
l’UMR MOISA – 5 février 2009, Montpellier. 
« Standards privés volontaires en agriculture : vers une nouvelle forme de globalisation des 
politiques agricoles ? », Intervention à la Société Française d’Economie Rurale – 9 janvier 
2009. 
« About ideas, discourses and policy change. Analysing agricultural and rural policy debates 
at national and international levels. », Séminaire international organise par le CDPA de 
l’Université de Rio de Janeiro, Current public policy challenges for the rural environment: 
sustainability, agriculture and food security, Rio de Janeiro, 25-27 August 2008. 
(avec Bruno Jobert) “Policy Ideas, Discourses and Debates in the Globalisation Process. Have 
Developing Countries a chance to compete? An introduction”, ECPR Joint Sessions of 
workshops, Workshop n°27 Policy Ideas, Discourses and Debates in the Globalisation 
Process. Have Developing Countries a chance to compete?, dir. Bruno Jobert, Fouilleux, Eve, 
Nicosia, Cyprus, 25-30 April 2006. 
(avec Jean Balié) « Politiques Agricoles Communes en Afrique. D’une promotion exogène à 
une appropriation paysanne ? » Colloque international du CEAN – IEP de Bordeaux, 
« Analysing public policies in Africa : an exercice in conceptual transfer » sous la direction de 
Dominique Darbon, Bordeaux, 2-4 mars 2006. 
« Acteurs et concurrences dans la fabrication des référentiels internationaux. La FAO et les 
normes de politique agricole », Communication au 8ème Congrès Quadriannuel de 
l’Association Française de Science Politique, Table Ronde sur « L’énonciation des normes 
internationales » sous la direction de Wolf Eberwein et Yves Schemeil, Lyon, 14-16 septembre 
2005. 
(avec Jean Balié) « A propos de politiques agricoles communes. Une approche comparée des 
enjeux et processus de régionalisation des politiques agricoles en Europe et en Afrique » ? 
Communication au 4ème colloque de la Section d’Etudes Internationales de l’AFSP sur « Les 
Politiques Publiques Internationales », Paris, 21-22 avril 2005 
« Le commerce international, solution miracle pour le développement ? Agriculture et 
Politiques Agricoles sous contrainte », journée d’études CERI - Science Po «Commerce 
international, régulation et acteurs non étatiques», Paris, 21 juin 2004, Paris (après proposition 
de contribution et sélection). 
« L’agriculture dans le projet politique européen : cinquante années d’ambivalences, de 
doubles discours et de compromis », In : « L’Europe communautaire au défi de la hiérarchie », 



Colloque International MSH / Université Pierre Mendès-France, 30 septembre – 1er octobre 
2004, Grenoble (conférencier invité). 
“Intellectual resources and forward analysis capacities as crucial political resources in 
European and international Agricultural stakes”, In: Opening the Black Box: Europeanisation, 
Discourse and Policy Change, Workshop for the preparation of a Symposium Issue of Western 
European Politics co-edited by Claudio Radaelli and Vivien A. Schmidt, 23 – 24 November 
2002, Oxford, United Kingdom (conférencier invité). 
“Ideas, policy changes and Europeanisation”, 30th Joint Sessions of Workshops, European 
Consortium for Political Research, In: How Economic Integration Matters: Europeanisation, 
Discourse and Policy Regimes, 26-31 march 2002, Torino, Italie (conférencier invité). 
(avec Jacques De Maillard and Andy Smith), “The Role of Council Working Groups in the 
Production of European Problems and Policies”, ECSA Annual Conference - Workshop 10D 
Governance by Committee , 31 May - 2 June 2001, Madison, Wisconsin, USA (après 
proposition de contribution et sélection).  
“The European Commission, a Constrained Political Entrepreneur”, In: Ideas, Discourse and 
European Integration, Conference at the European Union Centre, Harvard University (Panel 
III: The European Commission as Ideological Entrepreneur), 11–12 May 2001 Cambridge, 
Massachusetts, USA (conférencier invité).  
“ European Governance Facing Internationalization : Towards a Globalized Policy-Making ? 
The case of the 1992 Common Agricultural Policy reform process ”, In: The Impact of 
Globalization on National Governance, Structure and Organization of Government (SOG) 
Group, International Political Science Association (IPSA), 22-24 avril 1999, University of 
Madison, Wisconsin, USA (conférencier invité). 
“ A European model of public policy in an era of globalisation. The case of the 1992 Common 
Agricultural Policy reform process ”, In: National Models and Transnational Structures : 
Globalization and Public Policy, 27th Joint Sessions of Workshops, European Consortium for 
Political Research, 26-31 mars 1999, Mannheim (après proposition de contribution et 
sélection). 
“ DG VI de la Commission Européenne : du conservatisme au réformisme. Un processus de 
reconquête de la fonction de prospective interne dans les années 80 ”, In : Les métiers de la 
construction européenne, Colloque IEP de Strasbourg, 26-27 janvier 1999, Strasbourg 
(conférencier invité). 
“ Path Dependance : une contribution de l’économie institutionnelle à l’analyse des politiques 
publiques ? ”, IIIème Ecole Chercheurs du Département Economie et Sociologie Rurales de 
l'INRA en Economie des Institutions, 4-7 Décembre 1996, Dourdan (après proposition de 
contribution et sélection). 
“ D'une européanisation l'autre : la Politique Agricole Commune entre permanences et 
innovations ”, VIIIème Colloque International de la Revue Politique et Management Public, 20-
21 juin 1996, Sénat, Paris (après proposition de contribution et sélection). 
“ La réforme de la PAC au sein du système politico-administratif français ”, Session de 
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